



جامعة الموصل

كلية الهندسة

التكامل السياقي في مشاريع التطوير الحضري (مركز مدينة أربيل كحالة دراسية)

إسراء أحمد محمد موسى

رسالة ماجستير علوم في

هندسة العمارة

بإشراف

الأستاذ المساعد

ممتاز حازم داؤود الديوه جي

المستخلص

التكامل السياقي في مشاريع التطوير الحضري

(مركز مدينة أربيل كحالة دراسية)

أ. م. ممتاز حازم الديوه جي

momtazdewachi@uomosul.edu.iq

إسراء أحمد محمد موسى

Esra.enp121@student.uomosul.edu.iq

تعد مراكز المدن إحدى مقاييس تفوقها كونها تمثل مركز النشاطات الاقتصادية والاجتماعية والثقافية وأهم مناطق التبادل التجاري. إن عمليات تطوير المراكز الحضرية تعد من أهم واعقد الممارسات في عمليات التصميم الحضري وخاصة في المراكز الحضرية التاريخية. وأن كثيراً من مشاريع التطوير هذه قد أثرت بشكل سلبي على المركز التاريخي بسبب عدم تناغمها مع سياقها.

مدينة أربيل والتي تعد واحدة من أقدم المراكز الحضرية وعلى مستوى العالم قد شهدت تحولات كثيرة وتغيرات واسعة على المستوى العمراني وخاصة في العقدين الأخيرين. ويتميز مركز أربيل التاريخي بوجود القلعة التي تعد من أقدم مواقع الاستيطان البشري عالمياً وبالتالي يستوجب على كافة مشاريع التطوير الحضري أن تراعي القيمة التاريخية والحضرية لهذا المركز التاريخي. وهكذا تم التوجه في هذا البحث الى مسألة التكامل السياقي بعده أحد المفاهيم الضرورية والاساس في مشاريع تطوير المراكز الحضرية التاريخية.

تم تحديد المشكلة العامة للبحث بعدم وجود تصور واضح حول المؤشرات الاساسية للتكامل السياقي كمفهوم عام في أعمال التطوير الحضري وبالتالي كان الهدف هو بناء قاعدة معلوماتية توضح هذه المؤشرات التي تسهم في تحقيق التكامل السياقي. ثم تم استثمار وتوظيف هذه المؤشرات والمتغيرات المرتبطة بها في دراسة الحالة المنتخبة في مركز مدينة أربيل وهي مركز نشيتمان التجاري.

توصل البحث في استنتاجاته النهائية إلى توضيح تأثير تشييد مركز نشيتمان على التكامل السياقي لمركز أربيل التاريخي وعبر المفردات الاساس لهذا التكامل والمتمثلة بالتكامل البصري والتكامل الوظيفي والتكامل الموقعي والتكامل الفضائي وكان لبعض هذه المفردات حضورها الواضح، في حين لم يتم مراعاة بعض المفردات ولاسيما من جانب التكامل الوظيفي وبعض مفردات التكامل البصري.

University of Mosul
College of Engineering



Contextual Integration in Urban Development Projects

(Erbil City Center as a Case Study)

Esraa Ahmed Mohammed Mosa

Master of Science in
Architectural Engineering

Supervised By
Assistant Professor
Momtaz Hazim Dawood Al dewachi

Abstract

Contextual Integration in Urban Development Projects

Erbil City – Center as a Case Study

Asst. Pro. Momtaz Hazim Al Dewachi
momtazdewachi@uomosul.edu.iq

Esraa Ahmed Mohammed Mosa
Esra.enp121@student.uomosul.edu.iq

City centers are considered one of the measures of a city's superiority as they represent the center of economic, social, and cultural activities and the most important areas of trade exchange. The development of urban centers is one of the most important and complicated practices in urban design, especially in historical urban centers. Many of these development projects have negatively affected the historical center due to their inconsistencies with its context.

The city of Erbil, which is one of the oldest urban centers in the world, has witnessed many transformations and varied changes at the urban level, especially in the last two decades. The historic center of Erbil is distinguished by the presence of the citadel, which is one of the oldest sites of human settlement in the world, and therefore all urban development projects must consider the historic and urban value of this historic center.

The general problem of the research was determined by the **lack of a clear conception** about the basic indicators of contextual integration as a general concept in urban development projects. Therefore, the goal was to **build an information base** explaining these indicators that contribute to the achievement of contextual integration. Then invest and employ these indicators and variables in the selected case study in the city center of Erbil, which is the Neshtiman commercial center.

In its final conclusions, the research reached to clarify the impact of the construction of Neshtiman Center on the contextual integration of the Erbil Historic Center, and through the basic indicators of this integration, represented by visual integration, functional integration, site integration, and spatial integration. Some of these indicators had a clear presence, while others were not considered, especially from the aspect of functional integration and some aspects of visual integration.